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безпека Героям слава!

Підхід – 
комплексний

Заступник начальника ОВА Володимир Юр’єв взяв 
участь в «Об’єднаній платформі освітньої безпеки 
Хмельниччини». Захід зібрав представників Національ-
ної поліції, структурних підрозділів обласної військової 
адміністрації, органів місцевого самоврядування, гро-
мадських і благодійних організацій. Головна мета зустрічі 
– визначити шляхи покращення безпеки дітей у закладах 
середньої освіти області.

«Безпека дітей – це наша спільна відповідальність. 
Вони зростають у складних умовах, часто переживаючи 
стрес і тривогу. Тому важливо не лише подбати про їхній 
фізичний захист у школах, а й забезпечити психологіч-
ну підтримку. Співпраця всіх відповідальних структур і 
партнерів допоможе реалізувати ефективні механізми 
допомоги», – наголосив Володимир Юр’єв.

Учасники заходу акцентували увагу на необхідності 
комплексного підходу щодо озвученого питання. Йдеться 
не лише про безпекові заходи в школах, а й про створен-
ня умов, у яких діти зможуть отримувати якісну психоло-
гічну підтримку та адаптуватися до сучасних викликів.

Окремо було розглянуте питання інформаційної без-
пеки. Величезний потік інформації, який діти отримують 
щодня, формує їхній світогляд. Тому необхідно навчати 
молодь критично мислити, розпізнавати маніпуляції та 
захищатися від дезінформації.

Також учасники обговорили діяльність Служби освіт-
ньої безпеки у Хмельницькій області. Її представники пре-
зентували нові стандарти безпеки у школах, наголосили 
на важливості співпраці з місцевою владою та благодій-
ними організаціями.

«Об’єднана платформа» продовжить свою роботу, 
залучаючи нових партнерів та розширюючи напрями 
діяльності задля створення максимально безпечного 
середовища для дітей.
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підтримка

У Деражнянському центрі 
професійної освіти наших за-
хисників підтримують протя-
гом довгих десяти років війни, 
а з початку повномасштабно-
го вторгнення ворога на нашу 
землю допомога посилилася 
і стала практично щотижне-
вою. Благодійні акції, різно-
манітні ярмарки, випікання 
смаколиків і виготовлення 
засобів обігріву та інше — це 
важлива й посильна допомо-
га на фронт від навчального 
закладу.

Так, нещодавно учні Цен-
тру на чолі з директором 
Віталієм Дащенком та ви-
кладачами долучилися до 
благодійної акції “З теплом 
у серці”. Зокрема, здобувачі 
професії “Кухар; кондитер” 
виготовили чергову партію 
домашніх солодощів: рога-
лики, печиво, штруделі та 
багато іншої смакоти для 
наших воїнів, а майбутні га-
зоелектрозварники – такі по-
трібні зараз турбопічки. Діти 
докладають чимало зусиль, 
щоб підтримувати ЗСУ. Звісно 
ж, й інженерно-викладацький 
колектив завжди долучається 
до подібних акцій — і фінан-
совим збором, закупівлею 
ліків, також педагоги забезпе-

чують юних кухарів продукта-
ми для випічки, приносячи їх 
з дому — це і борошно, яйця, 
цукор та ін.

Усю солодку продукцію та 
зібрані кошти під час благодій-
ної акції від Центру передали 
очільниці Деражнянської бла-
годійної організації “Робимо 
разом” Мирославі Дидовій, 
волонтери відправили смако-
лики військовим на Запорізь-

кий напрямок. До речі, Центр 
професійної освіти давно 
співпрацює з благодійною 
організацією і вже систематич-
но інженерно-викладацький 
колектив і здобувачі освіти 
щоп’ятниці й щосуботи здій-
снюють відправки для наших 
захисників на передову.

Необхідно додати, що 
ініціаторами проведення ак-
цій на підтримку ЗСУ, в тому 

числі й “З теплом у серці”, 
є Хмельницький державний 
центр естетичного виховання 
учнівської молоді, який заді-
ює учнівське самоврятування 
кожного навчального закладу.

Ольга КІС,
заступниця директора 

Деражнянського центру 
професійної освіти.

Світять і зігрівають
Кам’янець-

П о д і л ь с ь к а 
с п е ц і а л ь н а 
школа активно 
долучається до 
допомоги укра-
їнським військо-
вим. Вихованці 
закладу разом 
із педагогами 
роблять окоп-
ні свічки: хтось 
готує бляшан-
ки, хто дістає віск та парафін, а десятикласники вже 
безпосередньо готують і заливають свічки. Така праця 
об’єднує і надихає. Керівники проєкту Іванна Мазур та 
Наталія Ровна допомагають дітям контактувати з іншими 
волонтерськими організаціями.

Нещодавно діти зібрали та передали волонтерам 20 
кг пластикових кришечок в рамках акції «Ворогу – криш-
ка». Це сировина для виготовлення деталей дронів.

Молодші школярі активно малювали для воїнів 
листівки і писали листи, які передали волонтери на пе-
редову. У ці маленькі подарунки вкладено тепло дитячих 
сердець і щирі побажання миру.

Сітки для захисників
В Ізяславі 

поліцейські ра-
зом з учнями 
плели маску-
вальні сітки. 
Їх передадуть 
місцевим во-
л о н т е р а м , 
щоби засоби 
захисту яко-
мога швидше 
потрапили до 
бійців.

як повідо-
мили у  Ше -
пет івському 
райуправлінні поліції, правоохоронці сектору дотримання прав 
людини та поліцейський психолог приєдналися до команди учнів 
Ізяславського ліцею № 5 імені О.П. Онищука та спільно виготовляли 
маскувальні сітки для бійців на передовій.

“Така волонтерська ініціатива не просто є значущою допомогою 
для наших захисників. Вона символізує єдність українців у часи 
випробувань. Кожен вузол – це частина великої справи. Кожен 
зв’язок сітки – це символ підтримки та вдячності нашим воїнам, які 
боронять Україну”, – кажуть ініціатори благодійної ініціативи.
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новосілля

Спортзал – «з голочки»
У Хмельницькому інсти-

туті Міжрегіональної Акаде-
мії управління персоналом 
відбулося відкриття спорт-
залу площею 650 квадрат-
них метрів. В урочистостях 
взяв участь перший заступ-
ник голови обласної ради 
Володимир Гончарук, який 
привітав усіх присутніх з 
цією непересічною поді-
єю. Для занять спортом за 
кошти освітньої установи 
переобладнано приміщен-
ня, яке раніше слугувало за 
актову залу.

Володимир Гончарук у 
своєму виступі зазначив, 
що сьогоднішня подія осо-
бливо важлива. Адже країна 
перебуває у надзвичайно 
складних воєнних умовах, 
бореться за збереження 
власної державності, неза-
лежності, за право жити і 
управляти на своїй землі.

«Приємно,  що попри 
непростий час вкладають-
ся кошти в розвиток стра-
тегічних і далекоглядних 
речей, які даватимуть свої 
результати через роки – 
спорт,  осв іта,  культура. 
Згадаймо вислів класика 
Вінстона Черчилля, який 
казав: «якщо ми економи-

Школу оновили
Завершено відбудову 

Осташковецької загаль-
ноосвітньої  школи І - І І 
ступенів, яка зазнала по-
шкодження через ворожу 
атаку. 2023 року вона ста-
ла одним із пошкоджених 
об’єктів цивільної інфра-
структури Чорноострівської 
громади внаслідок обстрілу 
російськими окупантами. 

Навчальний заклад потребував ремонту.
Повністю відновити функціонування школи та осучаснити 

її вдалося спільними зусиллями обласної та місцевої влади й 
завдяки підтримці Програми розвитку ООН в Україні.

«Побачивши стан школи до та після ремонту, важко по-
вірити, що дійсно можливо вдихнути нове життя в таку по-
шкоджену будівлю. Дякуємо нашим міжнародним партнерам 
за підтримку, завдяки якій вдалося створити комфортні умови 
для навчання та розвитку дітей», – сказала перший заступник 
начальника ОВА Оксана Вжешневська.

Освітній заклад отримав не лише оновлений вигляд, а й 
використовує сучасні підходи до навчального процесу. Тут 
просторі та світлі коридори, оснащені усім необхідним класи, 
оновлені санвузли. Також облаштували укриття, в якому під 
час тривоги діти повноцінно навчаються.

мо на культурі, то за що ми 
воюємо? Ми дійсно воює-
мо за майбутнє і впевнені, 
що майбутнє в таких, як 
ви, – сказав посадовець, 
звертаючись до підростаю-
чого покоління. – І внесок у 
спортивний рух є не лише 
символом нашої віри та 
незламності, а й внеском у 
нашу українську перемогу 
над ворогом».

Перший заступник голо-
ви обласної ради побажав 
студентам чітко знати, чого 
вони хочуть досягти у сво-
єму житті, й крок за кроком 
щоденно робити все для 

здійснення цих мрій і заду-
мів на користь рідної країни, 
а також не забувати свою 
альма-матер, місто, де на-
родилися і виросли.

Усі виступаючі – керів-
ництво МАУП, представники 
Департаменту освіти і науки 
ОДА, обласного відділен-
ня Олімпійського Комітету 
України, керівники освітніх 
закладів висловили переко-
нання, що функціонування 
спортивного залу стане но-
вим поштовхом і стимулом 
до занять студентів інститу-
ту фізкультурою і спортом, 
сприятиме розвитку ігрових 

Зручно і смачно

У Хмельницькому ліцеї №4 відкрили оновлену їдальню 
та спортивну залу, які не використовувалися понад 25 років. 
Об’єкт фінансувався з міського бюджету та спецфонду закла-
ду, а загальна вартість робіт – близько 7 мільйонів гривень. У 
будівлі проведено сучасний ремонт, оновлено всі комунікації, 
встановлено нову техніку, меблі та посуд.

"Їдальня, що розрахована на 63 місця, працюватиме у 
кілька змін. Насамперед забезпечимо харчуванням дітей 
пільгових категорій — їх вже понад 170, і 95% з них – це діти 
наших військових. У спортивній залі будуть займатися учні 
початкової школи. Роботи стартували ще в грудні 2021 року, 
але через нову фазу війни їх не вдалося завершити швидко", 
– сказав міський голова Олександр Симчишин.

видів спорту для інших ди-
тячих та юнацьких команд 
обласного центру.  Адже 
підтримка розвитку фізич-
ної культури та спорту – це 
прямі інвестиції в здоров’я 
наших людей, їх здоровий 
спосіб життя.

На майданчиках спор-
тивного залу є можливість 
шліфувати свою майстер-
ність у секціях з футза-
лу, волейболу, баскетболу, 
гандболу та інших видів 
спорту. Цьому сприятимуть 
також допоміжні приміщен-
ня – зручно облаштовані 
роздягальні та душові.
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добрі справи

Поринули у світ науки

рішення

Без медалей...
Випускники шкіл замість скасованих 

золотих та срібних медалей отримува-
тимуть свідоцтво про здобуття повної 
загальної середньої освіти з відзнакою. 
як повідомили у Службі освітнього ом-
будсмена, для ухвалення такого рішення 
було декілька причин, зокрема те, що:

• золота чи срібна медаль – це пере-
житки радянських часів. У країнах Євро-
пи медалей не використовують;

• медаль не дає переваг при вступі 
до вишу;

• кількість медалістів та медалей 
збільшилася. Медалі виготовляють за 
державні кошти.

Фахівці наголосили, що збільшення 
кількості медалістів не відображає ре-

альний стан освіти.
"За даними "Prozorro", державне 

підприємство "Інфоресурс" замовило у 
2024 році 24,8 тис. медалей випускни-
кам на суму 3,5 млн грн, у 2023-му – 
21,3 тис. на 1,8 млн грн, у 2022-му – 20,6 
тис. на 1,7 млн грн.

Такі витрати не є обґрунтованими 
економічно, зважаючи на те, що медаль 
не дає жодних переваг при вступі до за-
кладу вищої освіти", – зауважили в Офісі 
освітнього омбудсмена.

Нагадаємо, 10 лютого 2025 року на-
був чинності наказ Міністерства освіти 
і науки України №1771 про скасування 
практики нагородження медалями.

У Славутському ліцеї Хмельницької 
обласної ради пройшли «Дні науки» – тиж-
день математики, інформатики, фізики та 
астрономії. Основним призначенням захо-
ду було привернення уваги учнів до точних 
наук, розкриття їхньої краси та практичного 
значення, ознайомлення з маловідомими 
математичними фактами й фізичними 
явищами, а також демонстрація значущості 
й ролі математики, фізики, астрономії та 
інформатики в сучасному динамічному 
суспільстві.

Учні 10-тих та 11-тих класів не лише ви-
ступили модераторами заходів, а й стали 
одними з найактивніших їхніх учасників. 
Відкриття предметного тижня розпочало-
ся із налаштування дітей на захопливий 
освітній процес через віртуальну зустріч 
із видатними науковцями — Михайлом 
Кравчуком та Марією Склодовською-Кюрі. 
Вони поставили учням цікаві запитання, що 
спонукали до актуалізації знань із матема-
тики, інформатики, фізики та астрономії, 
заохочуючи до глибшого пізнання цих наук.

Здобувачі освіти познайомилися з ди-
вовижним макросвітом про звичайні тіла, 
як вони виглядають під мікроскопом.

Також учні поринули в безмежний світ 
космосу, розв’язуючи кросворд «Астро-
номія». Ці завдання не лише розширило 
їхні знання про Всесвіт, а й стали цікавим 
інтелектуальним викликом.

Кросворди за тематикою «Інтернет-
ресурси», «Текстовий процесор Word», 
«Пристрої введення та виведення даних»  
допомогли учням узагальнити ключові зна-
ння, засвоєні під час уроків інформатики.

Під час інтерактивної вправи «Веб-
розробники» восьмикласники мали змогу 
спробувати себе в ролі HTML-кодерів, ство-
рюючи за допомогою тегів вебдокумент 
відповідно до вказаних вимог.

ліцеїсти переглянули вебінари від 
Національного банку України на теми: 

«Кібербезпека та актуальні схеми шах-
райства», «Платіжне шахрайство: дослі-
джуємо разом з кіберполіцією», де погли-
били свої знання щодо правил безпеки в 
мережі «Інтернет», створення надійних 
паролів, захисту сторінок у соціальних 
мережах, небезпечних шахрайських 
схеми тощо.

Учні 10 класів створили інтерактивні 
буклети «Медіаграмотність – ключова на-
вичка ХХІ століття» та спільно зі своїми 
однолітками тренувалися у вмінні розпіз-
навати фейки і маніпуляції, шукати автора 
і першоджерело інформації, аналізувати і 
блокувати шкідливий контент.

Один із способів перевірити здібності 
до математики – це головоломки, призна-
чені для тренування уваги, концентраціі, 
творчого підходу. Так, здобувачі освіти 
занурились у світ краси і симетрії, у світ 
правильних багатогранників. Для кращого 
сприйняття властивостей правильних фігур 
тривимірного простору вони за допомогою 
практичного матеріалу наполегливо пра-
цювали над виготовленням моделей тіл 
Платона.

Фізика — це природнича наука, яка 
допомогла людям оволодіти потужною тех-
нікою та пізнати навколишнє середовище. 
Знання законів фізики дає змогу пояснити 
минуле й прогнозувати майбутнє.

Астрономія відкриває перед нами 
безмежний світ космосу, а Сонце – най-
яскравіша і найближча до нас зірка. Спо-
стереження за Сонцем через телескоп 
дозволяє побачити неймовірні деталі його 
поверхні: темні сонячні плями, спалахи та 
грануляцію, які свідчать про активні про-
цеси в нашій країні.

«Дні науки» мали на меті розширити 
науковий світогляд здобувачів освіти, пере-
конати, що наука справді цікава і потрібна 
для формування критичного та раціональ-
ного мислення.
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В Україні хочуть реформувати історичну освіту – запровадити викладання 
історії України та світу одним предметом, де частка національної історії – сут-
тєво переважатиме.

Ідею єдиного загальноосвітнього україноцентричного курсу історії підтри-
мують, зокрема, фахівці у цій галузі, адже сприйняття і усвідомлення минулого 
України в контексті глобальних світових процесів – важливе. Однак є побоювання, 
що на етапі реалізації все може "зійти на пси", адже щонайменше підручники до-
ведеться переписати "з нуля". 

Історію викладають 
двома предметами? 

Розділення історії України та світу 
на два окремих предмети є спадщиною 
радянської системи, а паралельна 
модель викладання хоч і є свого роду 
"унікальною" на тлі підходів інших кра-
їн світу, але в негативному розумінні, 
вважає кандидат історичних наук Сергій 
Громенко.

"Це абсолютно радянська за своїм 
походженням методика, ніде у світі тако-
го немає і ніколи не було, і, сподіваюся, 
ніколи не буде. Навіть в Російській імпе-
рії, не кажучи вже про Австро-Угорську 
імперію, історія була одним предметом. 

До речі, можемо побачити це на 
прикладі такого шкільного предмета, як 
географія. Не існує всесвітньої географії 
чи географії України. Є різні атласи, але 
предмет один", – говорить історик.

Громенко також пояснює передумови 
розділення історії України та світу.

У 20-х роках XX століття в Радян-
ському Союзі вирішили, що вивчення 
історії не потрібне, тому цей предмет 
поступово замінили на суспільствоз-
навство. Вже у 1934 році, коли вийшла 
постанова про потребу вивчення грома-
дянської історії у школах, були відкриті 
конкурси на шкільні підручники з історії 
СРСР. Приблизно у 1936/37 році історію 
повернули у школи. 6 ст. 

Що буде з історією?

"Тоді цей предмет повернули саме 
у блоках: окремо всесвітня, окремо іс-
торія СРСР. У 1960-х роках ще додалися 
національні – історія УРСР та інших 
республік. Так ця "фішка" перейшла до 
незалежної України. 

Водночас там, де Радянський Союз 
не розділив географію та географію 
України і залишив їх одним предметом, 
розділення історії на Всесвітню і на іс-
торію СРСР залишилось і до сьогодні. 
Тому це є спадком "совка", – пояснює 
свою позицію Сергій Громенко.

Що пропонує МОН? 

У липні 2024 року Міністерство 
освіти і науки України затвердило кон-
цептуальні засади реформи історичної 
освіти в школах, що передбачають 
створення єдиного загальноосвітнього 
курсу з історії.

Однією з ключових змін є впрова-
дження єдиного курсу історії, що має 
об’єднати дисципліни "Історія України" 
та "Всесвітня історія". Це рішення по-
яснили необхідністю інтегрувати історію 
України в загальноєвропейський та сві-
товий контекст.

Викладати історію пропонують за 
концентричним (простіше кажучи – на-
копичувальним) принципом.

Важливим аспектом реформи є 
посилена увага до громадянознавчої 

тематики, яка інтегруватиметься в іс-
торичний курс.

Крім того, для учнів профільних шкіл 
будуть передбачені спеціалізовані істо-
ричні курси, зокрема:

• історична географія
• локальна та регіональна історія
• історія культури
• інтелектуальна історія
• історія етнічних та релігійних громад
• історія опору тоталітарним режи-

мам та імперіям у воєнні періоди
Для учнів інших профілів можливе 

запровадження спецкурсів, пов’язаних 
з історією науки, технічних винаходів, 
фінансів, економіки, екології та збере-
ження довкілля.

Що не так 
з викладанням історії зараз? 

Наразі в освітній системі України 
співіснують два підходи до викладання 
історії: традиційний – так званий "до-
НУШ" – та сучасний – НУШ. Учні 8-11 
класів навчаються за Держстандартом 
2011 року, використовуючи підручники 
з єдиною програмою, що побудована 
за традиційним лінійно-хронологічним 
принципом.

Це означає, що історію вивчають 
поступово: від найдавніших часів у 6 
класі до сучасності в 11 класі, пояснює 
Ірина Васильків – старша викладачка 
львівського обласного інституту після-
дипломної педагогічної освіти, авторка 
підручників з правознавства, громадян-
ської освіти, історії, модельних навчаль-
них програм, а також членкиня робочої 
групи при МОН. Остання займається 
опрацюванням оновленого змісту істо-
ричної освіти.

Другий підхід – це інтегровані курси.
Це поняття в системі загальної 

середньої освіти України – не нове. За-
галом інтегровані курси у нас існують 
з 2018 року в 10-11 класах і від 2022 
року – в 5-6 класах (відколи з'явилась 
НУШ). У НУШ для 7-9 класів учителі 
мають можливість обирати: або викла-
дати окремо історію України та світу, або 
інтегровано.

Водночас у 10-11 класах у школах, 
які вирішили піти шляхом інтегрованого 
курсу, викладають історію за двома під-
ручниками (з історії України та світу), 
адже зараз нових підручників інтегро-
ваного курсу для 10-11 класів немає, а 
програма є.

як пояснює пані Васильків, інте-
гровані курси історії – це не механічне 
поєднання тем української та світової 
історії в одному підручнику, а підхід, який 
дає змогу зрозуміти історію України в 
контексті глобальних процесів.
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7 ст. 

Що буде з історією?
"Інтегрований курс історії не є 

механічним поєднанням розділів 
(тем, параграфів) історії світу та іс-
торії України в певній послідовності 
під однією обкладинкою. Інтеграція-
взаємопов’язаність дозволяє бачити 
історію України не як життя окремого 
острова, а відчувати взаємовпливи чи 
зумовленість, схожість чи закономір-
ність процесів, та навіть результатив-
ніше порівнювати і визначати особли-
вості", – пояснює Васильків.

На практиці це означає один пред-
мет у розкладі, одну сторінку в журналі, 
один зошит, менше плутанини з до-
машніми завданнями, картами, спільну 
календаризацію та зменшену кількість 
контрольних робіт.

Проблема в тому, що традиційні 
окремі програми складені так, що, на-
приклад, у 8 класі у вересні учні вивча-
ють створення Речі Посполитої в курсі 
історії України, а у всесвітній історії цю 
ж тему розглядають лише у березні, 
ніби вперше. Подібна невідповідність є 
і в 7 класі: в лютому на історії України 
учні дізнаються, що монгольська навала 
зупинила розвиток Київської держави, а 
тільки у травні на всесвітній історії вони 
ознайомлюються з тим, хто такі монголи 
і звідки вони прийшли.

В інших предметах такої розрізне-
ності немає. Наприклад, у математиці 
спочатку пояснюють додавання, а потім 
множення, або ж піднесення до степеня 
передує добуванню квадратного кореня, 
що цілком логічно. Проте у викладанні 
історії деколи виходить навпаки: учи-
тель спершу пояснює нові поняття та 
події на уроках історії України, а потім 
вони вже вдруге вивчаються на всесвіт-
ній історії, що робить її простішою для 
сприйняття. Натомість історія України 
здається складнішою.

На думку Ірини Васильків, програма 
інтегрованого курсу дозволяє уникнути 
окресленої проблеми. Важливо, щоб 
світові процеси, події, персоналії та 
закономірності історичного розвитку 
вивчалися в логічній послідовності в 
межах однієї теми чи періоду.

Її думку поділяє і Владислав Кронга-
уз – учитель історії, співавтор модель-
них навчальних програм інтегрованого 
курсу "Історія: Україна і світ".

"З досвіду викладання можу ствер-
джувати, що саме такий підхід дає 
учнівству усвідомлене сприйняття та 
розуміння історії. Адже два окремі 
курси – це велика проблема для учнів. 
А два підручники – навіть абсурдно, 
оскільки багато процесів мають за-
гальноісторичний характер", – наголо-
сив фахівець.

На його думку, є дві основні про-
блеми у викладанні історії: перша і уже 
згадана – випередження історії України 
над всесвітньою в хронології, а друга – 

наприкінці 7 класу учні вивчають розпад 
Русі та включення її земель до інших 
держав, не маючи повного розуміння 
загального історичного контексту.

У 8 класі історію великих географіч-
них відкриттів вивчають на всесвітній 
історії (1 урок на тиждень), тоді як істо-
рія України має 1,5 уроку. В результаті 
матеріал з історії України хронологічно 
випереджає всесвітню історію на кілька 
місяців.

"Отже, розрив у поданні інформації 
між курсами історії України та всесвіт-
ньої становить пів року. Також фено-
мен українського козацтва потрібно 
пояснювати з урахуванням військових 
походів за межі сучасної України – 
участі козацтва у європейських війнах, 
міжнародній дипломатії", – наголошує 
вчитель історії.

Історик Сергій Громенко також під-
тримує викладання історії у школах 
інтегрованим курсом.

"Конкретний приклад абсолютної не-
можливості розділити всесвітню історію 
та історію України: Друга світова війна. 
Це історія всесвітня чи історія України? 
Навіть постановка цього питання є 
абсурдною. Друга світова війна – це і 
світова історія, і історія України. 

Надзвичайно важливо враховувати 
процеси, які відбувалися зовні, а потім 
дивитися на них крізь призму України. 
Історичний ізоляціонізм – це шлях в 
нікуди, шлях впливу національних міфів. 

Ми вже знаємо одну країну, яка 
настільки закохалася в міфи, що втра-
тила зв'язок з реальністю. От в Росії 
посилюється розділення на всесвітню 
і російську історію. Всесвітню історію 
скорочують, історію Росії насичують, 
логіфікують, міфологізують більше. І 
ми бачимо, до чого це все призводить. 
Україна має краще і активніше розібра-
тися у тому, що відбувається у наших 
сусідів", – переконаний кандидат істо-
ричних наук.

Новий підхід 
до викладання історії

як ми уже згадували раніше, кон-
цепція реформування історичної освіти, 
яку затвердило МОН у липні 2024 року, 
передбачає запровадження єдиного 
курсу історії України та світу. Робоча 
група при міністерстві, до якої входить 
Ірина Васильків, розробляє таку собі до-
рожню карту – фактично план адаптації 
загальної середньої освіти – до реаліза-
ції цієї концепції.

Конкретної дати запровадження 
єдиного курсу наразі немає. Натомість є 
чимало викликів, один з яких – це укла-
дання, публікація та апробація нових 
підручників.

Єдиний курс історії передбачає по-
єднання історії України з елементами 

світової. Концепцією МОН передбачено 
пропорцію 70:30, де 70% – це історія 
України, а 30% – світова.

Водночас пані Ірина визнає, що 
ця пропорція є орієнтовною, адже 
можуть виникнути труднощі у визна-
ченні точного співвідношення. Зокре-
ма, у темах, які стосуються давньої 
історії, частка української може бути 
меншою, а у темах, ближчих до сучас-
ності – має зростати.

"Є теми, де розмежувати "нашу" 
і "світову" історію складно, особливо 
якщо поверхово оглянути заголовки. 
Так, у параграфі з "неукраїнською" на-
звою "Магдебурзьке право" може бути 
наповнення матеріалом з історії України 
десь до 85%. Річ Посполита, Кримське 
ханство, Велике князівство литовське 
– це також історія України", – зауважує 
Ірина Васильків.

Вона наголошує, що вже у почат-
ковій школі дітям потрібно закладати 
основу для вивчення історії – зокре-
ма, через ознайомлення з окремими 
історичними постатями та подіями. 
Для реалізації концептуальних за-
сад необхідно вже на етапі 3-4 класів 
враховувати ці аспекти в навчальних 
програмах.

"Загальну картину історії своєї 
держави діти мають отримати в курсі 
5 класу, на рівні оглядового курсу чи 
сюжетних оповідань, з урахуванням 
вікових можливостей. Вивчаючи пе-
ріоди первісності та античності, за-
кладаємо розуміння базових понять 
(власність, суспільство, держава, 
влада, демократія, право, рабство, 
імперія, релігія, господарство, цивілі-
зація тощо). 

На них опираємося, нарощуючи 
частку історії України від середньовіччя 
до сьогодення. Уникаючи нагромаджен-
ня зайвих змістових одиниць з курсу 
всесвітньої історії, якими перенасичені 
наші програми та підручники", – додає 
членкиня робочої групи МОН.

Саме тому концепція НУШ перед-
бачає концентричний підхід до на-
вчання, за якого історія вивчається у 
кілька етапів: скорочений (5-6 класи), 
базовий (7-9 класи), профільний (10-
12 класи). Наразі за цим принципом 
викладають лише у 5-6 класах, де 
скорочений етап закладає основи для 
подальшого вивчення історії. Програ-
ма для 5-6 класів має забезпечити 
учнів базовими знаннями та навичка-
ми для поглибленого вивчення історії 
на наступних етапах.

Що таке концентричний підхід? Це 
неодноразове повернення до одних і 
тих самих тем, поступово збільшуючи 
рівень їхнього вивчення та складність. 
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актуальне інтерв'ю

Що буде з історією?
Наприклад, у початковій школі учні 

дізнаються про козаків як захисників 
українських земель, у 5-6 класах – ви-
вчають їхній побут, звичаї та військову 
майстерність, у середній школі – ана-
лізують причини виникнення козацтва, 
його роль та постаті, а в старшій школі 
– вивчають вплив козацтва на форму-
вання української національної ідентич-
ності, пояснює Васильків.

Щоб досягти утвердження цього 
підходу в шкільному курсі історії, до 9 
класу учні повинні освоїти період історії 
до сучасного часу. Однак для цього на 
загальнодержавному рівні треба вирі-
шити кілька важливих завдань:

• скоротити обсяг матеріалу для 7-9 
класів, охоплюючи період від заселення 
території України до сьогодення,

• збільшити кількість годин на уроки 
(по 2 години у 5-6 класах і по 3 години 
в 7-9 класах),

• розробити модельні навчальні 
програми та підручники з необхідним 
методичним забезпеченням, апробувати 
їх та видати вчасно.

"Складне завдання в умовах дефі-
циту часу і ресурсів", – визнає Ірина 
Васильків.

Не всі ЗА об’єднання…

Наміри МОН щодо запровадження 
історії України та світу одним шкільним 
предметом не всім здаються вдалою 
ідеєю. Одразу після затвердження 
Концепції тисячі представників на-
укової спільноти, вчителів, батьків та 
громадськість підписали відкритий 
лист міністру Оксену лісовому, в якому 
закликали його особисто і МОН відмо-
витись від своїх планів.

Серед аргументів, які наводили під-
писанти:

• загроза українській ідентичності – 
побоюються, що об'єднання дисциплін 
негативно впливатиме на свідомість 
дітей та підлітків, оскільки "у шкільному 
віці вони ще цілком не сформовані як 
особистості, не можуть належним чи-
ном аналізувати та проводити історичні 
паралелі у світі";

• неприпустимість таких змін в умо-
вах війни;

• ризики маніпуляцій історією.
"Величезний обсяг інформації, 

часто маніпулятивно підібраної за 
ліберальними, космополітичними 
та лівими (соціал-комуністичними) 
концепціями, породить хаос, у якому 
історія України постане винятково як 
додаток до історії сусідніх держав, ін-
струментом їхньої політики", – йдеть-
ся у листі.

Відтак 2,4 тисячі підписантів за-
кликають не допустити злиття пред-
метів "Історія України" та "Всесвітня 
історія" в один, спрямувати курс осві-

ти на "мілітарно-патріотичне вихован-
ня на національній основі", збільшити 
кількість навчальних годин на пред-
мет "Історія України" і зосередити 
увагу на очищенні історії України від 
московських та інших антиукраїнських 
та ворожих наративів.

Є нюанс(и) 

Історик Артур Бабенко підтримує 
нову концепцію майбутнього вивчення 
історії у школах, утім зауважує, що 
важливо не провалитися на етапі ре-
алізації.

"Весь той потенціал, який закла-
дено у концепції, може бути скомпро-
метований недолугою реалізацією", 
– говорить Бабенко і наводить кілька 
аргументів.

Основою для створення нових під-
ручників є модельні програми (перелік). 
Відтак, на думку історика, перша і клю-
чова проблема полягає у тому, що після 
затвердження концепції з історії частина 
модельних програм потребує суттєвого 
оновлення.

"Чому? Бо відповідно до концепції 
у 7-9 класах учні мають вивчити осно-
вні події всієї історії і зокрема й сучас-
ність. А от частина модельних програм 
у 9 класі розраховані на те, що учні 
вивчать історію лише до початку ХХ 
століття. І таких програм багато (при-
клад 1, приклад 2). Є неузгодженість 
багатьох модельних програм з концеп-
цією історичної освіти. Їх треба термі-
ново змінювати, бо потім на їх основі 
авторам підручників потрібен час, аби 
написати навчальну літературу", – на-
голошує Бабенко.

Після затвердження концепції МОН 
мало би якомога швидше переглянути 
чинні модельні програми, визначити ті, 
що потребують оновлення, опублікувати 
нові методичні рекомендації, встанови-
ти терміни реалізації, провести експер-
тизу програм і повторно їх затвердити, 
вважає Бабенко.

Ще один важливий аспект, який 
потрібно врахувати – координація між 
видавництвами, авторами програм та 
робочою групою, що відповідає за їхню 
експертизу та рекомендації. Усе це – 
довготривалий процес. Уже минуло пів 
року з моменту ухвалення концепції, а 
оновлених програм з історії досі немає, 
наголошує він.

"Ця ситуація загрожує тим, що все 
буде робитись поспіхом. А це точно 
вплине на якість, що може дискреди-
тувати саму ідею нової концепції. А у 
підручниках ми знову можемо побачити 
"малюнки без Криму", бо хтось щось не 
догледів. 

Саме тому реалізовувати ці зміни 
треба якомога швидше. Бо ми вже не 
встигаємо, і двох років, які залишились 

для початку НУШ у старшій школі і вза-
ємоузгодження всіх програм та написан-
ня підручників, – недостатньо. Звісно, 
якщо ми хочемо якість", – зауважує 
Артур Бабенко.

Другою серйозною проблемою, на 
його думку, є неготовність та недостатня 
мотивація частини вчителів до впрова-
дження змін. Зауважує, що у середній 
школі нововведення, передбачені НУШ 
та концепцією історії, є, але до них від-
носно легко адаптуватися.

Натомість у старшій школі підхід 
до викладання історії має змінитися 
кардинально: замість акценту на подіях 
потрібно буде зосередитися на аналізі 
історичних процесів. Для цього, як уже 
зазначалося раніше, знадобляться аб-
солютно нові підручники, програми та 
методичні матеріали.

"Тобто вчителям, які могли повторно 
використовувати свої презентації чи 
конспекти уроків – доведеться робити 
все з чистого аркуша. А це займає ве-
личезну кількість часу. Звісно, будуть 
якісь загальні матеріали і рекомендації. 
Будуть і підручники, на які можна спи-
ратись. Але якісний урок у школі – це 
значною мірою, напрацювання вчителя", 
– говорить Артур Бабенко.

Звідси, зауважує історик, випли-
ває ще одне важливе запитання: чи 
матимуть вчителі час і мотивацію на 
таку масштабну роботу? Адже низька 
оплата праці в освіті змушує багатьох 
викладачів працювати на кількох робо-
тах, і на оновлення власних навчальних 
ресурсів може просто не вистачити 
можливостей.

Ірина Васильків також визнає, 
що є низка ризиків, пов’язаних із 
реалізацією концепції МОН щодо ре-
формування історичної освіти у шко-
лах. Крім тимчасового, як зауважує 
Васильків, браку дидактичних мате-
ріалів і розробок, а також небажання 
деяких учителів щось змінювати, є ще 
й інші побоювання.

"Ризик того, що всесвітка задавить 
історію України, невпевненість вчите-
лів у тому, що це може бути зреалізо-
вано якісно, недовіра до всіх реформ. 
А також перешкоджають реалії: ка-
рантинна дистанційка пригальмувала 
дітей НУШ, тепер війна-тривоги-онлай-
ни-переживання теж не сприяють на-
вчанню. Загалом зниження інтересу до 
навчання, зниження читацької компе-
тентності в цілому. 

Решта труднощів – авторські. Не-
вигідно старим відомим авторським 
колективам братися за це, бо треба 
писати "з нуля", а не переставляти абза-
ци в старих параграфах", – підсумовує 
фахівчиня.

Д.КРЕЧЕТОВА.
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з архіву

Лист Симона Петлюри
у наших вишах

Іноземців 
уже менше
У Хмельницькому національному 

університеті навчається 35 іноземних 
студентів. Це майже втричі менше, ніж до 
повномасштабного вторгнення, коли їхня 
кількість сягала 95 осіб.

Серед студентів-іноземців є грома-
дяни з 15 країн, зокрема Польщі, Азер-
байджану, Китаю, Німеччини, Туреччини, 
Зімбабве, Узбекистану, Молдови, Ізраїлю, 
Індії, Туркменістану. Найбільше серед них 
– громадян Китаю (дев'ятеро осіб).

В університеті продовжують здо-
бувати освіту 4 громадяни Російської 
Федерації. Вони на законних підставах 
перебувають в Україні та мають посвідку 
про постійне місце проживання.

Загалом у Хмельницькому націо-
нальному університеті торують шлях до 
дипломів 8200 студентів.

урок мужності

Рівняння – 
на гвардійців

Військовослужбовці хмельницького 
підрозділу Національної гвардії України 
завітали до учнів Хмельницької територі-
альної громади. Гвардійці продемонстру-
вали зразки озброєння, розповіли про 
особливості служби та навіть показали 
роботу службового собаки.

Військові показали школярам різно-
види безпілотних літальних апаратів, які 
сьогодні відіграють важливу роль у ви-
конанні бойових завдань.

«Дрони – це щось неймовірне! Вони 
можуть розвідувати територію, допо-
магати військовим і навіть виконувати 
складні місії. Не думав, що вони такі різні 
за розміром і функціями!», – поділився 
враженнями школяр Андрій.

Ще однією родзинкою зустрічі став 
виступ службового собаки. Ці тварини – 
незамінні помічники і вірні побратими для 
військовослужбовців НГУ.

«Було круто бачити, як він слухається 
команд і виконує завдання. Видно, що 
пес дуже розумний і готовий допомагати 
нашим захисникам», – каже школярка 
Анастасія.

Гвардійці наголошують, що такі уроки 
– це не лише цікава зустріч, а й важлива 
складова національно-патріотичного ви-
ховання.

«Ми хочемо, щоб молодь розуміла 
важливість нашої служби, знала, як 
працює сучасна армія, і усвідомлювала, 
що захист країни – це спільна справа 
кожного», – підсумував гвардієць Олексій.

Користь і задоволення від заходу, ка-
жуть у підрозділі, отримали всі учасники. 
Діти залюбки приміряли обмундирування, 
розпитували гвардійців про військову 
службу і робили фото на згадку про зу-
стріч із захисниками.

У Державному архіві Хмельницької області зберігається лист Симона Петлюри 
до ректора Кам’янець-Подільського державного університету Івана Огієнка.  Дату-
ється він 26 грудня 1919 року.

Унікальний документ є власноруч підписаним листом керівника Директорії Укра-
їнської Народної Республіки Симона Петлюри до ректора Кам’янець-Подільського 
вишу щодо політичної ситуації в Україні і за кордоном. 

У посланні Симон Петлюра координує політичні дії зі створення свого уряду і 
наголошує на необхідності дотримуватися однієї політичної лінії у зовнішньополі-
тичних орієнтирах УНР. У листі йдеться про директиви послам для напрацювання 
однієї лінії у роботі дипломатичних установ. 
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Видання Хмельницького обласного інституту
післядипломної педагогічної освіти 
імені А.Назаренка

ХАЕС у малюнках

Всеукраїнський патріотичний творчий онлайн-проєкт «Все 
буде Україна», започаткований у 2022 році з ініціативи АТ 
«НАЕК «Енергоатом», зібрав цьогоріч понад 400 робіт з 11 об-
ластей України та з-за кордону. Активно долучилась до нього 
і творча молодь з міста атомників та території спостереження 
ХАЕС. Зокрема, понад 80 робіт було представлено на конкурс 
у номінаціях та жанрах: «Живопис», «Графіка», «Декоративно-
прикладне мистецтво».

Серед представників Хмельницької АЕС перше та друге 
місця у різних вікових категоріях у номінації «Живопис» посіли 
вихованці Нетішинської художньої школи Вікторія Підлубна та 
Мар’яна Панцюк. У номінації «Графіка» перше місце – у юної 
художниці Мар’яни Вихованець, роботи якої вже знані та ви-
різняються власним стилем. Вихованка Славутського будинку 
дитячої творчості Валерія Скаржевська здобула перемогу в 
номінації «Декоративно-прикладне мистецтво».

До участі у конкурсі долучились не лише діти, а й дорос-
лі, які представили категорії «Аматори» та «Професіонали». 
Загалом від Хмельницької АЕС було відзначено 35 призерів 
та фіналістів, яких нагороджено грамотами і цінними подарун-
ками АТ «НАЕК «Енергоатом».

зв'язок поколінь

Дарують 
стареньким 

усмішку
Стали доброю традицією у свята та будні відвідини Віль-

ховецького будинку-інтернату для людей похилого віку та осіб 
з інвалідністю учнями Вільховецького ліцею імені Ф.С.Бацури.

Діти із задоволенням готуються до зустрічі з мешканцями 
соціальної установи, готують їм гостинці та приходять у за-
клад із відкритою душею і добрим словом.

За словами директора закладу людмили Войтенко, такі зу-
стрічі з підростаючим поколінням є регулярними. Адже покли-
кані навчити дітей милосердю та доброти, бути турботливими 
про старше покоління, яке потребує допомоги найбільше.

Разом з мешканцями соціальної установи школярі вигото-
вили паперові голуби, символи миру, які прикріпили на стенд 
«Україна бажає миру!»

На завершення зустрічі спільну мрію всіх українців у 
Перемогу об’єднала пісня «Ой, у лузі червона калина», яка 
вже стала культурним символом боротьби українців проти 
російської агресії.

дошкілля

Дитсадок 
«під землею»

У Хмельницькому дитсадку №23 завершили облашту-
вання укриття. Фактично це повноцінний дитячий садок під 
землею – із підйомником для маломобільних, вентиляцією, 
можливістю годувати дітей, меблями, санвузлами тощо. Тут 
автономне опалення, електроживлення та водопостачання, 
Інтернет.

Укриття розраховане на 300 осіб. Це перша черга про-
єкту – підземна. У другу чергу зроблять сучасний майданчик 
над укриттям, а також облаштують навколишню територію. 
Це вже чергове укриття, збудоване з нуля в освітніх закладах 
громади. Наразі робота ведеться у дитсадку №18 та школах 
Шаровечки.


